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Mateřská škola ze Čtyřky je třetí top 
školkou v zemi

57. mateřská škola Dalmatinka je třetím 
nejlépe hodnoceným státním zařízením 
v České republice. Bronzovou příčku zís-

kala v projektu Top školky. Čtyři a půl tisíce 
rodičů v ní hodnotilo ve třech kategori-
ích více než 500 školek a dětských sku-
pin. Hodnotil se například vztah k dětem 
a ochota personálu, vnitřní prostory a vy-
bavení nebo komunikace s rodiči. Anketa 
Top školky se koná pravidelně každý rok. 
Ředitelce 57. MŠ Aleně Kucíkové a všem 
učitelkám přišel osobně pogratulovat sta-
rosta čtvrtého plzeňského obvodu Tomáš 
Soukup společně s místostarosty.

Hasiči v Újezdě pořádají první ročník 
Memoriálu Jiřího Beránka

První ročník Memoriálu Jiřího Beránka se 
26. června od devíti hodin ráno uskuteční 
v Újezdě. V požárním útoku se tu představí 
týmy žen a mužů sborů dobrovolných ha-
sičů z celé Plzně. Memoriál má uctít pa-
mátku dlouholetého člena a také velitele 
Sboru dobrovolných hasičů v Újezdě, kte-
rému by bylo letos v září 79 let.

Milí sousedé,

květnové zastupitelstvo města 
Plzně schválilo pro Čtyřku ne-
bývale velké investice. Největší 
z nich je záchrana budovy bý-
valé obecné školy v Masary-
kově ulici z roku 1902. Budova 
projde citlivou rekonstrukcí 
pro účely vzniku nového ob-
vodního úřadu. K zahájení 
prací dojde v příštím roce, 
tedy v roce, kdy si symbolicky 
připomeneme 100. výročí od připojení 
Doubravky a Lobez k velké Plzni. S leh-
kou nadsázkou by se tedy dalo říct, že se 
jedná o dar Plzně Čtyřce ke stému výročí. 
Nová dominanta Doubravky by měla být 
dokončena do konce roku 2025.

Nájemní bydlení pro seniory v Červeném 
Hrádku

Další velkou investiční akcí je rekonstrukce 
budovy bývalého kulturního domu v Čer-

veném Hrádku, kterou se před 6 lety poda-
řilo bezplatně získat od státu. V Červeném 
Hrádku vznikne celkem 18 bytů o velikosti 
2+kk a 1+kk, které budou sloužit senio-
rům a handicapovaným občanům. Vyho-

víme tak podmínce státu pro 
převod nemovitosti a sou-
časně splníme jeden z našich 
dlouhodobých cílů, kterým je 
podpora seniorů. V bytovém 
domě vznikne také komunitní 
místnost, ve které obyvatelé 
najdou sociální terénní službu. 
Bude tu také sdílená zahrada. 
Předpokládáme, že ještě v roce 
2023 dojde k vyhlášení výbě-
rového řízení na dodavatele 
stavby. Nových bytů bychom 

se měli dočkat v roce 2024.

Projekt nové mateřské školy v Újezdě

Na stavbu nové moderní mateřské školy 
plzeňští zastupitelé uvolnili celkově 67 mi-
lionů korun. Z této částky je spoluúčast na-
šeho obvodu 10 milionů korun, 15 milionů 
Kč poskytne Evropská unie. Díky rozvoji 
této lokality bude školky zapotřebí. Nová 
mateřinka bude spádová pro celou oblast 
Újezdu a Červeného Hrádku a nahradí tak 

stávající 33. mateřskou školu. V nové bu-
dově je počítáno s 75 místy, v případě nut-
nosti lze kapacitu navýšit až na 120 dětí.

Rekonstrukcí projde páteřní Masarykova 
třída

Určitě jste zaregistrovali iniciativu na ob-
novu Masarykovy třídy. V minulosti jsme 
několikrát představovali možnosti jejího 
rozvoje a diskutovali s Vámi, obyvateli 
Doubravky, nebo s místními podnikateli 
o jejím dalším osudu. V minulých týdnech 
došlo k posunu i u této stavby. Správa ve-
řejného statku právě dokončuje poslední 
projektový stupeň a v roce 2025 můžeme 
očekávat začátek realizace této stavby. 
Z důvodu náročnosti stavby dojde k roz-
dělení na dvě etapy. První etapa rekon-
strukce proběhne v úseku od ulice Roky-
canská k Těšínské a druhá etapa v části 
od Těšínské ulice směrem k obchodnímu 
domu Centrum.

Na závěr bych moc rád poděkoval všem 
zastupitelům města Plzně, kteří podpořili 
zmíněné projekty a náš obvod.

Váš starosta 
Tomáš Soukup

Úvodník 
starosty

Aktuality 
ze Čtyřky

Starosta Tomáš Soukup předává diplom a květiny ředitelce 
57. MŠ Bc. Aleně Kucíkové a její zástupkyni Bc. Karle Bulínové
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Prostor před hlavním vchodem do 22. 
základní školy prochází celkovou revita-
lizací. Součástí projektu je také úprava 
hlavního vchodu, který bude nově za-
střešen. Prostor před školou bude nabízet 
nové chodníky, posezení, možnost cviče-
ní a chybět nebudou ani okrasné stromy, 
keře a záhony. Náklady se vyšplhají na ví-
ce než 13 milionů korun. Práce by měly 
být dokončeny v srpnu. Na tyto stavební 
úpravy naváže Správa veřejného statku 
města Plzně úpravou přilehlého chodní-
ku a zastávek trolejbusu.

„Mám velkou radost, že se nám podařilo 
navázat dobrou spolupráci se základními 
školami na Čtyřce a můžeme jim pomáhat 
například při investičních akcích. Právě na 
revitalizaci předprostoru školy se finančně 
podílí obvod i škola. V rámci této spolupráce 
poskytla 22. základní škola na rekonstrukci 
2 miliony korun,“ říká starosta čtvrtého pl-
zeňského obvodu Tomáš Soukup. V první 
etapě výstavby bude upraven prostor pro 
čekání dětí, kde vzniknou místa k sezení 
s dřevěnými sedáky. Bude upravena terasa, 
socha zůstane zachována a přibydou atypic-
ké betonové lavice se sedáky. V prostoru 

před školou budou také umístěny sestavy 
sportovních prvků pro starší děti, vzniknou 
nové chodníky a nezapomnělo se ani na 
nové osvětlení. Součástí revitalizace je také 
výsadba nových stromů, keřů, živého plotu 
a záhonů s trvalkami. „Kromě toho, že zde 
vzniknou nové herní prvky, workoutový pr-
vek, terasové posezení, tak se udělá nový 
přístup do školy, který bude zahrnovat no-
vý přístřešek, schodiště a nový bezbariérový 
vstup,“ popisuje místostarosta MO Plzeň 4 

Ing. Zdeněk Mádr. Právě rekonstrukce vstup-
ního prostoru do školy je hlavní součástí dru-
hé etapy revitalizace. Přístřešek u hlavního 
vchodu je navržen ve tvaru nepravidelného 
L s ocelovou konstrukcí a takzvanou pulto-
vou střechou. Po rekonstrukci vodovodu 
bude Správa veřejného statku města Plzně 
pokračovat v pracích úpravou chodníku po-
dél ulice Na Dlouhých a úpravou dělicího 
ostrůvku a trolejbusových zastávek.

Městský obvod Plzeň 4 připravuje další spo-
lečnou investiční akci, která bude tentokrát 
zaměřená na rozvoj sportovišť. V následujícím 
roce by mělo být ve 14. základní škole vybu-
dováno hřiště na beachvolejbal a streetball.

Téměř 100 dětí z mateřských škol čtvr-
tého plzeňského obvodu se 23. května 
na stadionu TJ SOKOL Letná zapojilo 
do projektu Sportohraní. Jako vždy 
bylo i tentokrát připraveno celkem 
šest stanovišť, na čtyřech z nich plnily 
děti různé disciplíny a na dvou byly 
připraveny kolektivní hry.

Mezi disciplínami se objevil například 
hod gumovým oštěpem nebo slalom 
s míčem. Z každé mateřské školy jsou 
vždy vyslány dva osmičlenné týmy, jeden 
tým starších dětí a jeden tým složený 
z mladších žáků. „Cílem je děti naučit 
týmové spolupráci, procvičit si pohy-
bové dovednosti, obratnost, hbitost, 
a především chceme, aby si děti pohrály 
a měly radost. Nevyhodnocujeme nej-

lepší účastníky, jako tomu bylo 
v prvních třech ročnících. Je to 
sportohraní,“ vysvětluje ředi-
telka pořádající 54. mateřské 
školy Bc. Lenka Kocumová. 

Sportohraní je však velkolepou akcí. Na 

začátku je slavnostní nástup, následuje 
slavnostní rozcvička s hudbou a celým 
Sportohraním provází moderátor. Ak-
ce je přístupná také rodičům, kteří tak 
mohou své ratolesti podporovat. Každý 
účastník pak dostane na závěr odměnu.

22. základní škola se dočkala úpravy 
prostoru před hlavním vchodem

Na Čtyřce odstartoval 
5. ročník Sportohraní

První etapa rekonstrukce

Sportohraní na Letné Zd
ro
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Patronát nad vzácným rakouskouherským 
barokním oslem Rudolfem II. převzali 
zástupci čtvrtého plzeňského obvodu. 
Vzácný bílý osel je nejen šlechtic, ale 
je také jediný zástupce svého druhu 
v českých zoologických zahradách. Jako 
dárek mu představitelé radnice přivezli 
věnec z vrbového proutí a mrkve. Udílení 
patronátu sledovaly děti z 33. mateřské 
školy v Újezdě.

Rakouskouherský bílý nebo také barokní 
osel je středně velký, má žluto-bílou barvu 
srsti a modré oči. Byl vyšlechtěn během 16. 
a 17. století. Chovali ho hlavně bohatí statkáři 
a šlechtici jako symbol štěstí a bohatství. Po 
rozpadu mocnářství toto plemeno téměř 
vyhynulo. Poslední zvířata byla nalezena 
v osmdesátých letech minulého století 
v rakouské zoo v Herbersteinu a Maďarsku. 
Rudolf II. byl dovezen vloni z německé zoo 
v Bayreuthu. Čtvrtý plzeňský obvod tak pod-
pořil zoologickou zahradu, a to ne poprvé. 
Svěřencem byl v minulosti koník Chlum 
a samice hrošíka Monika neboli Doubravka.

Kromě žáků z 33. mateřské školy se do zoo 
vypravily také děti z ostatních mateřinek 
obvodu. A nejen do plzeňské zoologické 
zahrady. Přes 500 dětí se na základě pozvání 
Městského úřadu Plzeň 4 vydalo také do 
farmaparku u obce Ledce. Tady na ně čekala 
komentovaná prohlídka zvířecího parku, 
který se zaměřuje především na tuzemská 
zvířata, zvláště pak na domácí zvířata. Děti 
tady mohly vidět slepice, králíky, kozy, ovce, 
prasata, krávy, lamy, lišku, ale také daňky 

a exotického skunka. „Jsme rádi, že se sem 
děti mohly vypravit. Bylo vidět, že je baví 
ten blízký kontakt se zvířaty. Děti si mohly 
zahrát na farmáře a také si mohly nakrmit 
daňky,“ popsal návštěvu farmaparku starosta 
MO Plzeň 4 Tomáš Soukup. „Je to zase 

jiné prostředí než v klasické zoologické 
zahradě, a navíc je zde jasné zaměření 
na domácí zvířata, se kterými tady děti 
mohou být v úzkém kontaktu, mohou je 
pohladit, což je pro ně určitě zajímavé,“ 
doplnil místostarosta Ing. Zdeněk Mádr.

Městský úřad Plzeň 4 se stal 
patronem vzácného zvířete v zoo

Společná fotka z udílení patronátu v plzeňské ZOO

Dvě děti mohly oslíka společně se starostou Tomášem Soukupem nakrmit

Nejdříve bylo ve farmaparku nutné ukázat, že v rukou není krmení

Velkou atrakcí na závěr návštěvy farmaparku bylo krmení daňků
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Formulář pro podání návrhu na výběr lavičky 
a odpadkového koše pro Masarykovu ulici

Zaškrtněte prosím políčko u jedné Vámi vybrané lavičky a jednoho vybraného odpadkového koše

*Kontakt (e-mail, tel., adresa):

..............................................................................................................................................................................

..............................................................................................................................................................................
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Pokud se chcete opět zapojit do rozhodo-
vání o Vašem okolí, máte další příležitost. 
Čtyřka znovu vyhlašuje participativní 
projekt – tentokrát na výběr laviček 
a odpadkových košů, tedy takzvaného 
mobiliáře, pro oblast Masarykovy ulice. 
V rámci projektu budou moci lidé vybrat 
ze tří různých druhů laviček a odpadko-
vých košů.

Aby byl výběr jednodušší, lavičky i koše bu-
dou na ukázku vystaveny před obchodním 
domem Centrum. Od 19. června až do konce 
července budou moci obyvatelé čtvrtého 
obvodu hlasovat pomocí hlasovacích lístků 

v Doubraveckých 
listech, které je 
možné odeslat 
nebo doručit na 
podatelnu Měst-

ského úřadu Plzeň 4 v Mohylové ulici. Vybrat 
jednotlivé typy mobiliáře lze samozřejmě 
také prostřednictvím webových stránek 
rozhodnetesami.cz/lavickydomasarycky 
nebo pomocí e-mailu. Radnice čtvrtého 
městského obvodu počítá s nákupem cel-
kem 30 laviček a 50 odpadkových košů za 
téměř 800 000 korun.

„Lidé si mohou u Centrumu na lavičky 
sednout a vyzkoušet je, aby se jim lépe 
rozhodovalo. Mobiliář tvoří image města 
a při výběru je důležité klást důraz na jeho 
kvalitu a následnou údržbu. Chceme dát 
lidem možnost, aby se na výběru tohoto 

mobiliáře spolupodíleli,“ vypočítává mís-
tostarosta MO Plzeň 4 Ing. Jan Kakeš.

Projekt je připraven v souladu s chystanou 
Koncepcí městského mobiliáře, který by 
měl pomoci postupně snížit počet typů 
laviček a košů. Pomůže však především 
zjednodušit údržbu laviček a odpadkových 
košů. V současné době je na území města 
120 různých typů laviček a několik desítek 
typů odpadkových košů.

„Projekt Lavičky do Masaryčky navazuje na 
připravovanou obnovu celé Masarykovy ulice, 
která by se měla začít realizovat v průběhu 
roku 2025. Vzniknout by tak měl příjemný 
městský veřejný prostor, ve kterém najdou 
obyvatelé možnost se setkávat v důstojném 
a kultivovaném prostředí,“ říká starosta čtvr-
tého plzeňského obvodu Tomáš Soukup.

Startuje další participativní 
projekt Lavičky do Masaryčky

*Nepovinný údaj; uveďte jen v případě, že chcete být o projektu Lavičky do Masaryčky dále informováni



6

Dětský den v Lobezském parku lákal 
poslední květnovou sobotu na divadelní 
a taneční vystoupení, kreativní dílny, 
dětské atrakce a také na soutěžní okruh.

Divadelní představení obstaralo divadlo 
Orfeus a divadlo Špalíček. Nechybělo také 
zpívání a tancování s Petrem Nedvědem. 
Připraveno bylo jako tradičně i malování 
na obličej. Akci ke Dni dětí připravil Úřad 
městského obvodu Plzeň 4.

Velký zájem byl o soutěžní okruh, kde děti 
plnily celkem 5 úkolů. Například lovily 
rybičky, skákaly v pytli, skládaly puzzle 
nebo si vyzkoušely florbal. Připraveny 
byly také nejrůznější kreativní dílny. 

Děti vyráběly mýdla, náramky z korálků, 
malovaly na dřevo a zkoušely pískování. 

Nechyběly velké trampolíny a skákací 
hrad, který byl doslova v obležení.

Více než 1 500 lidí se vydalo na 
oslavu Mezinárodního dne dětí
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Starosta Tomáš Soukup si s místostarostou Ing. Janem Kakešem vyzkoušeli skákání v pytli

Zpívání a tancování s Petrem Nedvědem mělo úspěch

Doubravecký klub připravil pro děti jako tradičně soutěžní okruh Místostarosta Ing. Zdeněk Mádr navštívil jednu z tvořivých dílen
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Celkem dva a půl milionu korun v uplynu-
lých dnech přišlo nejrůznějším nezisko-
vým organizacím, spolkům a sportovním 
klubům působícím ve čtvrtém plzeňském 
obvodě. Dotace mají společný cíl, a to 
podpořit činnost těchto subjektů a umož-
nit jejich provoz, případně finančně po-
moci při realizaci konkrétní akce nebo 
podpořit nákup potřebného vybavení.

Dotace byly poskytovány v oblasti kultury, 

sportu a investic, v oblasti sociální, škol-
ské a zdravotní a také v oblasti životního 
prostředí. Organizace, spolky či kluby 
mohou o dotace žádat každoročně na 
základě definovaných požadavků. Letos 
byl pro žadatele o dotace nově spuštěn 
celoplzeňský elektronický systém. Pravdě-
podobně z tohoto důvodu letos o dotace 
požádalo přibližně o jednu třetinu žadatelů 
více než v uplynulých letech. Podpořeno 
bylo tedy celkem 78 projektů.

V letošním roce bude ještě Městský ob-
vod Plzeň 4 vyhlašovat druhé kolo do-
tačního programu Mikrogranty pro rok 
2023. Příjem žádostí bude probíhat elek-
tronicky přes systém dotace.plzen.eu, 
a to od 17. července do 2. srpna.

A jaké projekty byly podpořeny?

Například v oblasti kultury, sportu a inves-
tic získal dotaci Plzeňský dětský sbor pod 
vedením Mgr. Bedřišky Koželuhové. Dotaci 
získal na mezinárodní festival sborového 
zpěvu v polském Krakově. Na nesoutěžní 
přehlídce v Krakově děti reprezentova-
ly Českou republiku tradičními lidovými 
písněmi, ale i upravenými latinskými a an-
glickými skladbami. Plzeňský dětský sbor 
funguje při Základní umělecké škole Bed-
řicha Smetany v Lobzích už více než 40 let 
a pravidelně vystupuje při různých příleži-
tostech pod záštitou města Plzně. Sbor má 
také své dvě přípravky, Notičky a Javořičky.

Dotaci získala také nezisková organizace 
Ledovec, která se už od roku 2001 stará 
o lidi s duševním onemocněním. Finanční 
prostředky budou sloužit na provoz chrá-
něného bydlení. Smyslem chráněného 
bydlení je poskytovat uživateli s dušev-
ním onemocněním po potřebnou dobu 
zázemí tak, aby měl možnost být co mož-
ná nejvíc samostatný. Kromě chráněného 
bydlení také Ledovec provozuje multidis-
ciplinární komunitní týmy, poskytuje kri-
zovou telefonickou pomoc nebo odbor-
né sociální poradenství.

Dotace pro neziskové organizace, 
spolky a sportovní kluby byly rozděleny

Starosta MO Plzeň 4 Tomáš Soukup podepisuje společně s místostarostou Ing. Zdeňkem Mádrem a ředitelem Ledovce Mgr. Petrem Moravcem dotační smlouvu

Starosta MO Plzeň 4 Tomáš Soukup podepisuje společně se 
sbormistryní Mgr. Bedřiškou Koželuhovou dotační smlouvu
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S koncem školního roku zaměstnanci 
Doubraveckého klubu finalizují přípravy 
na ten nadcházející. Už nyní je připraven 
plán kroužků a kurzů na příští rok. Od 
září přibude několik kroužků pro děti 
a uvažuje se také o obohacení nabídky 
kurzů pro dospělé. Doubravecký klub 
s výjimkou pandemie covidu nabízí více 
než dvacet let nepřetržitě kroužky a kur-
zy pro děti, dospělé a seniory.

Kromě toho pořádá také pravidelně akce 
pro děti, například dětská divadelní před-
stavení nebo sezónní kulturní akce jako 
karnevaly, mikulášské nadílky nebo veli-
konoční a vánoční tvoření. Tady je možné 
zaplatit symbolické vstupné a děti si mo-
hou na jednotlivých stanovištích vyrobit své 
výrobky. V neposlední řadě D klub nabízí 
také divadelní představení pro mateřské 
a základní školy ze čtvrtého plzeňského 
obvodu. V posledních letech přidal klub 
do své činnosti i dětské příměstské tábory, 
o které je velký zájem.

D klub se podílí i na kulturních a spole-
čenských akcích obvodu, například na 
Dětském dnu v Lobezském parku nebo na 
Vítání školního roku. A nezapomíná se ani 
na seniory. Pravidelně jsou připravovány 
kulturní čtvrtky pro seniory, tedy kompo-

nované či hudební pořady se známými 
osobnostmi. Na podzim se návštěvníci 
mohou těšit například na Josefa Fouska 
nebo Bohuše Matuše. Několikrát do roka 
se také připravují různé přednášky. Senio-
ři od 60 let s trvalým bydlištěm v obvodě 
mohou být navíc členy Doubraveckého 
klubu, a tím získají přednostní možnost 
nákupu vstupenek a slevu.

Co se týká kroužků pro nejmenší, Doubra-
vecký klub připravuje otevření kroužku tvo-
ření pro děti od 7 let, který byl v minulosti 
hodně oblíbený. Děti si mohou vyzkoušet 
různé techniky, například výrobu šperků ze 
speciální hmoty, malování na textil nebo vý-
robky z korálků. Uvažuje se také o tanečním 
kroužku pro děti od 7 let. Výhodou kroužků  

je který by byl zaměřen obecně na pohyb. 
Nábor začíná od 4. září, a to osobně ne-
bo e-mailem. Více informací lze nalézt na 
webových stránkách Doubraveckého klubu. 
Kroužky se pak rozběhnou od poloviny září.

Maminky na rodičovské dovolené by se 
opět mohly dočkat kurzu angličtiny s mož-
ností hlídání dětí od 1 roku. Jednalo by se 
především o konverzační kurz, který oživí 
základy angličtiny. Nově se bude otevírat 
také kurz angličtiny určený seniorům, kteří 
s angličtinou teprve začínají.

Výhodou kroužků a kurzů Doubraveckého 
klubu je nejen jejich rozmanitost, ale také 

je cenová a dopravní dostupnost. Doubra-
vecký klub je organizací Městského obvodu 
Plzeň 4, což je v rámci Plzně unikátní. Žádný 
jiný obvod organizaci tohoto typu nemá.

Kroužky pro dospělé:

• Angličtina pro seniory
• Cvičení pro seniory
• Klub pokeru pro seniory
•  Angličtina pro rodiče na rodičovské 

dovolené s možností hlídání dětí 
od 1 roku

• Jóga
• Cvičení pro ženy
• Hra na kytaru
• Výtvarný klub
• Keramika
• Kresba a malba

Kroužky pro děti:

• Angličtina pro nejmenší (4–6 let)
• Cvičení s dětmi (2–4 roky, s jedním 

rodičem)
• Klub Hvězdička (2–4 roky, s jedním 

rodičem)
• Klub Sluníčko (3–6 let, s jedním 

rodičem)
• Kurz tvoření (od 7 let)
• Asijská bojová umění (od 7 let)
• Divadelní kroužek (5–7 let)
• Taneční kroužek (4–6 let)
• Výtvarný kroužek (od 6 let)
• Hra na kytaru (od 10 let)
• Keramika (6–14 let)

Doubravecký klub se připravuje na 
další sezónu kroužků pro děti i dospělé

Slavnostní ohňostroj, výtvarná sou-
těž, odhalení nového sousoší Rodina 

a oslava – tak probíhaly 50. 
narozeniny 28. základní školy 
v Lobzích.

Na oslavu přijala pozvání řada 
významných hostů, například staros-
ta Městského obvodu Plzeň 4 Tomáš 

Soukup a náměstkyně primátora měs-
ta Plzně Mgr. et. Mgr. Lucie Kantorová. 
Právě zástupci města a obvodu předali 
ceny a diplomy dětem, které byly oce-
něny v rámci celostátní výtvarné soutěže 
Buďme spolu, kterou škola uspořádala 
ke kulatému výročí.

28. základní škola 
slavila 50. narozeniny

Sezónní tvoření

Starosta MO Plzeň 4 Tomáš Soukup a náměstkyně 
primátora města Plzně Mgr. et. Mgr. Lucie 
Kantorová předávají ocenění za výtvarnou soutěž

Odhalení sousoší Rodina autorky Jany Tomanové, zleva: Mgr. et. Mgr. Lucie Kantorová, 
ředitelka školy Mgr. Pavla Jedličková a zástupkyně ředitelky Mgr. Stanislava HlavinkováZd
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Lobzy

Nevelká obec byla připojena k městu Plzeň 
v roce 1924. Název obce je pravděpodob-
ně odvozen od hubičky, lobz. Zkomolením 
výrazu vznikl název Lobzy. Písemná zmínka 
o obci se objevuje až na konci 14. století. 
Měla čtyři majitele: Jakuba, Jindřicha, do-
minikánský klášter v Plzni a plzeňskou faru. 
16. století bylo obdobím klidu. Také Lobzy 
postihla třicetiletá válka. Ubytovaní císařští 
vojáci zde žili na úkor obyvatel. Poddaní 
robotovali po parcelizaci r. 1779 na statcích 
v okolí obce, protože žádný ze staroused-
líků neobdržel pozemky do vlastnictví. Od 
r. 1617 je zmiňován papírenský mlýn, který 
stál v místě u pravého břehu řeky Úslavy 
pod železničním mostem.

Nerostné bohatství a úprava terénu

Na levém břehu v místě dnešní firmy Eurovia 
se těžily kyzové břidlice na výrobu vitriolu 
(kyselina sírová). V Lobzích byly poměrně 
velké pískovcové lomy (hrubozrnný písko-
vec). V roce 1933 přikročilo město Plzeň 
k rozsáhlým terénním úpravám v již nevy-
užívaných lomech. Práce vedl významný 
zahradník Valentin Čoček (1883–1953). 
Úpravy hradil stát společně s městem. To 
umožnilo zaměstnat velké množství lidí 

v době tehdejší hospodářské krize. Terén 
paku byl nově vymodelován, byly přesunuty 
stovky tun materiálu pomocí úzkorozchodné 
železnice. Práce byly ukončeny v roce 1935 
a park byl slavnostně otevřen veřejnosti.

Část zpustlých pozemků po těžbě pískovce 
koupil Valentin Čoček. Nechal si postavit 
vilu (Nad Úslavou čp. 567) ve svahu nad ře-
kou. Pozemky zdevastované těžbou upravil 
na rozsáhlý ovocný sad. Léta neudržovaný 
sad dnes zcela pohltila příroda. Valentin 
Čoček jako vrchní inspektor městských sa-
dů řídil rekultivace i dalších pískovcových 
lomů v Plzni (Košutecké jezírko).

Po 2. světové válce park postupně upa-
dal. Pouze skálu využívali horolezci, a to 
donedávna. V roce 2018 zadali zástup-
ci městského obvodu Plzeň 4 práce na 
revitalizaci Lobezského parku. Obnova 
území byla realizována za finanční pod-
pory města Plzeň a Evropské unie. Park je 
obnoven, rozšířen o vodní prvky a další 
mobiliář. Stal se znovu oblíbeným cílem 
vycházek a výletů.

Letná

Součástí Lobez byla i místní část Letná. 
Na „levnějších venkovských parcelách“ 
začal stavět plzeňský měšťan Antonín Dí-
tě novou čtvrť. Sám si tu postavil vilku při 
pražské silnici. Letná se stavebně začala 
spojovat s Lobzy.

Průmysl v Lobzích a Letné

Nejstarší byla továrna Hirsch & Eisen-
schiml (Cvokařská ulice) na výrobu drátů 
a hřebíků, cementárna, První saská varna 
smoly a čistírna pryskyřice s výrobou sody, 
strojních olejů a mazadel. Provoz zanikl 
v roce 1948. Na jeho místě byla vystavě-
na známá továrna „Stavební stroje“. Z té 
dnes zbyl jen název zastávky MHD.

Na pravém břehu Úslavy vznikla další firma, 
Eisner a Levit, továrna na dráty, drátěnky, 
hřebíky a šroubové zboží (Revoluční ulice). 
Vedle vilky Valentina Čočka nad řekou si 
nechal postavit vilu majitel továrny Levit. 
Vila je do dnešní doby zachována. Další 
továrnou byla Metala na železný nábytek, 
slévárna Delta, továrna na šití prádla a prá-
delna, dehtárna a barvírna.

Kulturní a společenský život

Čilý byl i kulturní a společenský život v Lob-
zích a na Letné. Existovalo zde na 30 spol-
ků. Prudký rozvoj obce Lobzy a Letná si 
vyžádal roku 1893 otevření obecné školy. 
O dva roky později byla postavena nová 
důstojná budova. Dnes v této budově sídlí 
ZUŠ B. Smetany.

Nedaleko školy byl v letech 1905–1906 
postaven pseudogotický kostel sv. Marti-
na a Prokopa. Veškeré jeho vybavení bylo 
pořízeno z darů věřících obyvatel Lobez 
a Letné. Mezi školou a kostelem je pomník 
vůdce rumburské vzpoury Stanka Vodičky, 
který stál r. 1918 v čele vzbouřenců proti 
nesmyslnosti 1. světové války. Pomník je dí-
lem sochaře Vojtěcha Šípa. Druhý pomník 
v Lobzích na střelnici připomíná tragické 
chvíle nacistické okupace. V původně vo-
jenské střelnici bylo koncem května 1942 
gestapem popraveno jedenáct českých 
vlastenců. Někteří z nich poskytli pomoc 
parašutistům při atentátu na říšského pro-
tektora R. Heydricha.

Dnešní Lobzy a Letná jsou moderní čtvrtí, ve 
které by málokdo hledal malou venkovskou 
zemědělskou obec vzdálenou od města. Tu 
připomínají jen původní stavby, které ob-
klopují trojúhelníkovou náves středověkého 
původu. Sídliště a činžovní domy pohltily 
obec, a ta je od sedmdesátých let minulého 
století součástí městského obvodu Plzeň 4.

Historie 
Doubravky

Letná v roce 1900Lobezský park po dokončení v roce 1935

Papírenský mlýn v 90. letech 19. století

Vlasta Nová
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Okénko 
zastupitelů

Vážení spoluobčané,

jak jste se dočetli z úvodníku pana staros-
ty, čekají nás v našem obvodu realizace 
větších investic z rozpočtu města Plzně. 
Jednou z nich je i rekonstrukce bývalé 
školy v Masarykově ulici. Hlavní budo-
va centrální části obvodu bude citlivě 
zrekonstruována a historickou stavbu se 
tak podaří zachránit. Ve vnitrobloku pak 
přibude moderní přístavba, parkoviště 
a nový park. Právě v těchto dnech se 

scházíme s architekty a plánujeme detai-
ly, jak bude nová budova provozně fun-
govat a vypadat uvnitř. Řešíme umístění 
kanceláří jednotlivých odborů, ale hlavně 
veřejné prostory a jejich návaznost, aby 
byl úřad pro Vás občany otevřený a pří-
větivý. Součástí budovy budou i výstavní 
prostory v hlavních chodbách a v atriu, 
které nejprve odvypráví historické příbě-
hy Doubravky a v budoucnu budou slou-
žit jako výstavní plocha. Jednáme také 
o spolupráci s Fakultou umění a designu 
ZČU, abychom oslovili mladé studenty 
a dali jim prostor pro tvorbu veřejného 
prostoru, protože jsem přesvědčen, že 
umění je přirozenou součástí prostředí 
okolo nás.

V průběhu června a čer-
vence budete mít mož-
nost zapojit se do hla-
sování o výběru lavičky 
a koše do Masarykovy 
třídy. Jedná se o další 
participativní projekt, 
tentokrát nazvaný „La-
vičky do Masaryčky“. Cílem je zapojit oby-
vatele obvodu do rozhodování o vzhle-
du veřejného prostoru, a to v souladu 
s chystanou koncepcí městského mobi-
liáře, kterou pro město Plzeň zpracová-
vá Útvar koncepce a rozvoje. Děkujeme 
za Vaši spolupráci, je pro nás důležitá.

Ing. Jan Kakeš,
místostarosta MO Plzeň 4 za ANO

Ing. Daniel Soutner
zastupitel MO Plzeň 4 za STAN

Vážení spoluobčané,

všichni chceme, aby “na Čtyřce bylo dob-
ře”. Ale co to vlastně znamená? Jeden 
z moderních pohledů urbanistů na to, jak 
vypadá kvalitní město, se jmenuje 15mi-
nutové město. Tento koncept usiluje o vy-
tvoření takového městského prostředí, kde 
všechny základní potřeby, jako jsou nákupy, 
vzdělání, sport, odpočinek, jsou dostup-
né do 15 minut chůze nebo jízdy na kole. 
To podporuje udržitelnost, zlepšuje kva-
litu života a podporuje lokální ekonomiku 
tím, že umožňuje obyvatelům naplno žít 
a trávit volný čas v blízkosti svých domovů.

Jak by se to projevilo na Čtyřce?

• Podporou místních podniků. Restaurací, 
kaváren, místních malých obchodů, aby 
byly hojné tady, v místě, kde žijeme, ne 
jen v centru města.

• Tvorbou živoucího veřejného prostoru. 
Místa pro volný čas náctiletých, streetová 
sportoviště, umění ve veřejném prostoru.

• Lepší prostupností obvodu pro pěší a cy-
klo. Pro pěší to znamená zvýšení počtu 
přechodů pro chodce, kvalitnější a širší 
chodníky, vymýcení zlozvyku parkování 
aut na chodnících a v křižovatkách. U cy-
klodopravy pak vybudování potřebné 
infrastruktury v takové kvalitě, aby byla 
atraktivní a bezpečná, abychom se ne-

báli poslat děti do 
školy na kole.

• Podporou mítsní ko-
munity, iniciativ a spol-
ků. Spolky podporu-
jeme prostřednic-
tvím grantů, Čtyřka 
však může iniciativně nabízet prostor 
pro aktivity veřejnosti i místních spolků.

Může to znít jako daleká budoucnost. Kon-
cept 15minutového města je však cestou, 
na kterou se vydala evropská a česká města. 
I Čtyřka může patřit do současnosti.

Starší přípravky házené 
TJ  Plzeň-Újezd kraluj í 
západočeské oblasti

Na hřišti v Újezdě se konal 
první červnovou neděli finá-
lový oblastní turnaj starších 
přípravek v národní házené, 
tedy dětí od 8–10 let. Obě 
domácí družstva obsadila 
medailové pozice, skončila 
na druhém a třetím místě. 
Na tomto turnaji se vyhlašo-
valo také celkové hodnocení 
letošní sezóny, družstva Újez-
du získala první a třetí místo 
z celkem 17 družstev. Poslední  
4 roky zažívají přípravky klubu 
velké úspěchy a drží se stále 
na špičce západočeské oblasti.

64. mateřská škola má nové ovocné 
stromy a keře

Mateřská škola v ulici Pod Chlumem se zapojila 
do projektu zahradníka Jiřího Hoška a díky 
Nadačnímu fondu Zelený poklad se může 
pochlubit řadou nových ovocných stromů, 
rostlin a keřů. 
Na zahradě 
školky je tak 
nově například 
hrušeň nebo 
meruňka, dále 
jahody či bo-
růvky a vzniklo 
zde také vrbo-
vé iglú. Hlav-
ními aktéry 
jsou děti, které 
se o novou 
zeleň starají.

Další aktuality  
z našeho obvodu

Lucie Blechová
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Více než 400 prací dětí od 3 do 15 let 
bylo odevzdáno v rámci letošního roční-
ku výtvarné soutěže na téma Z pohádky 
do pohádky. Soutěž pravidelně vyhla-
šuje Doubravecký klub pod záštitou 
Městského obvodu Plzeň 4 a je určená 
všem mladým umělcům z Plzně.

Prestižní soutěž je rozdělena do tří věko-
vých kategorií. Role předsedkyně poroty 
se tradičně zhostila akademická sochařka 
a předsedkyně Unie výtvarného umění Pl-
zeň Marie Kasalická, členem poroty byla 
dále plzeňská malířka a lektorka výtvar-
ného kurzu pro dospělé v D klubu Mgr. 
Jana Vacková a nově také místostarosta 
Ing. Jan Kakeš.

Porota měla nelehký úkol vybrat v každé 
věkové kategorii tři výherce. Kromě toho 
udělila v rámci každé kategorie také čest-
ná uznání, cenu starosty a cenu Doubra-
veckého klubu. Všechna oceněná díla 
jsou až do konce srpna vystavena ve vel-
ké zasedací místnosti Úřadu městského 
obvodu Plzeň 4. Výstavě ale samozřejmě 
předcházelo slavnostní vyhlášení vítězů, 
během kterého vystoupil dětský pěvecký 
sbor Javořičky pod vedením Bedřišky Ko-
želuhové. „Jsem moc ráda, že i v této době 
kresba funguje a bude fungovat. Kresba 
je základem jakékoliv tvorby, jakéhokoliv 

myšlení,“ zdůraznila v úvodu předsedkyně 
poroty akademická sochařka Marie Kasa-
lická. „Nevěděl jsem, jak těžké je vybrat 
ty nejlepší kresby. Nejraději bych ocenil 
všechny, protože si nesmírně vážím prá-
ce, která je za všemi díly vidět,“ přiznává 
místostarosta Kakeš. „Letošní ročník sou-
těže byl opravdu mimořádný. Dostali jsme 
rekordní množství kreseb a úroveň jejich 
zpracování byla opravdu vysoká. Výběr 
těch nejlepších nebyl jednoduchý a celý 
proces výběru trval několik hodin. Všem 
soutěžícím bychom rádi touto cestou ješ-
tě jednou poděkovali a už teď se těšíme 
na další ročník výtvarné soutěže,“ dodává 

organizátorka soutěže Anna Kailová, která 
udělila cenu Doubraveckého klubu.

Do letošní výtvarné soutěže se 
přihlásil rekordní počet soutěžících

I. kategorie (3–5 let)

1. místo: Daniela Šmausová, 3 roky
2. místo: Antonín Pytel, 5 let, ZUŠ Terezie Brzkové
3. místo: Gabriela Kubátová, 4 roky, 50. MŠ
Cena starosty: František Hajšman, 6 let, 33. MŠ

Cena za kolektivní dílo: třída Cvrčci, 5. MŠ
Čestné uznání: Vendelín Ruswurm, 6 let, 33. MŠ
Čestné uznání: Lucie Klasová, 6 let, 78. MŠ
Čestné uznání: Vanesa Suchá, 7 let, 33. MŠ
Čestné uznání: Adéla Hessová, 3 roky, 57. MŠ

II. kategorie (6–11 let)

1. místo: Václav Kotlaba, 6 let, 28. ZŠ
2. místo: Martin Peroutka, 10 let, ZUŠ Terezie Brzkové
3. místo: Lilou Bonnet a Jana Schejbalová, 13 let, 22. ZŠ

Cena D klubu: Anna Zajíčková, 8 let, 15. ZŠ
Čestné uznání: Eliška Kopáčková, 8 let, 28. ZŠ
Čestné uznání: Karolína Říhánková, 7 let, ZUŠ Terezie Brzkové
Čestné uznání: Martin Mašek, 8 let, ZUŠ Terezie Brzkové

III. Kategorie (11–15 let)

1. místo: Nicol Fairová, 15 let, ZUŠ Terezie Brzkové
2. místo: Nguyen Lanh Xuan Loc (Honza), 13 let, 22. ZŠ
3. místo: Anna Suchánková, 15 let, 10. ZŠ

Čestné uznání: Samuel Veselý, 12 let, Bolevecká ZŠ
Čestné uznání: Dominik Kotlár, 12 let, 28. ZŠ
Čestné uznání:  Ester Klugová a Andrea Brabcová, 12 let, 

Sportovní gymnázium Plzeň

Výtvarná soutěž 2023: Z POHÁDKY DO POHÁDKY

Ocenění za 1. místo přebírá patnáctiletá 
Nicol Fairová ze ZUŠ Terezie Brzkové

Rodiče a prarodiče oceněných umělců na slavnostním vyhlášení výsledků výtvarné soutěže
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Křížovka: Lyžařský instruktor: Lyžování se skládá ze tří částí: Připnout si lyže, sjet z kopce… dokončení v tajence.

14. 7. 2023 | Start: 18:00
Rozhledna Chlum

Moderuje: Veronika Nágrová
Bohaté občerstvení a opékání špekáčků

Vystoupí: 
Jakub Kořínek  

a Katka MisíkováPOPs
www.umo4.plzen.eu
www.facebook.com/MOPlzen4/

Lyže PŘIPRAVIT PLÁN ANTARKTIS
MAĎAR. 
MALÍŘ

ČÁST OBCE 
MNICH

AČKOLI
VIKTOR 
(DOM.)

PALIVA
IBO, EPARCHA, 

KÁL, KALOT, PAÁL, 
RUTOV

SPZ KARVINÁ 3. díl tajenky LOTERIE

DOPRAVA
KOCOUR 

(NÁŘ.)

1. díl tajenky

JAPONSKÁ 
ŘEKA

DŘ. SPZ NOVÉ 
ZÁMKY

ŽÁDAT 
(ZAST.)

ZADNÍ ČÁSTÍ

MAĎARSKÉ SÍDLO

PODBRADEK

INIC. HERCE 
ZEDNÍČKA

RUBIDIUM 
(ZN.)

VIDA OBROZENÍ

AR 
(SLOVEN.)

ZNAMENÍ 
ZVĚROKRUHU

KÓD LET. 
OLOMOUC

KLESAT
KNĚŽSKÁ 
ČEPIČKA

NÁR. KULT. 
PAMÁTKA 

(ZKR.)

INICIÁLY HERCE 
LAKOMÉHO

HORA NA ŠUMAVĚ

KÓD NIZOZEMÍ ČESKÝ HEREC

DOMÁCKY 
OTAKAR

CÍRKEVNÍ 
HODNOSTÁŘ

NEJVYŠŠÍ KARTA

ZEMĚDĚLSKÉ 
NÁČINÍ

JMÉNO HERCE 
ROMANČÍKA

INICIÁLY LENDLA TAHLE

INIC. SPIS. BASSE

ADÉLA 
DOMÁCKY

2. díl tajenky

ČIN 
(NĚM.)

AFRICKÝ BŮH 
PLODNOSTI


